
گروه اقتصادی -  رییس سازمان 
برنامه و بودجه کشور گفت: آنچه در 
قالب لایحه بودجه به مجلس تقدیم 
شــد، بدون نقص نیســت و نیاز به 
کمــال و اصــاح دارد و از نظرهای 
مشفقانه ای که برای بهبود بودجه داده 

شد، استقبال می کنیم.
محمــد باقــر نوبخــت پس از 
ارائــه گزارش در کمیســیون برنامه 
و بودجــه مجلس، افزود: نخســتین 

جلسه کمیســیون برنامه و بودجه به 
پایان رســید، تاش ایــن بودتا آنچه 
از لایحــه بودجه در خصوص منابع، 
مصارف، سیاست ها و همچنین آنچه 
که به اهداف مرتبط می شد به اعضای 

کمیسیون گزارش شود.
وی تصریــح کرد: هدف بودجه 
۱۴۰۰ از طــرف دولــت و مجلــس 
شورای اسامی بهبود وضعیت کشور 

کاهش مشکات مردم است.

وی اضافه کرد: پس از پایان این 
گزارش اعضای کمیسیون نظرهایی 
روی چند موضوع داشتندکه به طور 
عمده معطوف به منابع بود، یکی اینکه 
منابع را واقع بینانه ترببینیم و دیگری 
بحــث نفت و اینکه بتوان آن را تقلیل 
داده و به یک عدد قابل قبول کمیسیون 
رســاند. نوبخت بحث دیگر اعضا را 
مالیات عنوان کــرد و گفت: اعضای 
کمیســیون معتقدند ۲۹ درصد رشد 

نســبت به آنچه که ظرفیت آن وجود 
دارد می تواند افزایش یابد.

معاون رییس جمهوری به مطرح 
شدن بحث فروش ســهام و فروش 
اموال که می توان افزایش داده شــود 
به عنوان نظر دیگر اعضای کمیسیون 
برنامــه و بودجه در باره لایحه بودجه 
اشاره کرد و گفت: همه مشفقانه برای 
اینکه یک بودجــه قابل دفاع و پیش 
بینی مطمئنی صورت گیرد نظر دادند.

وی از همه نمایندگان و اعضای 
کمیســیون قدردانی کــرد تا بودجه 
منقهی که از ســوی دولت ارائه شده 
را در نهایــت به قانــون تبدیل کنندو 
گفت: ما در دولــت آن را قبل داریم. 
رییس ســازمان برنامه بودجه گفت: 

هدف مشــترکی بین دولت و مجلس 
در باره بودجه ســال آینده وجوددارد 
و می توان با کمک اعضای کمیسیون 
و اعمــال نظرهای اصاحی آ نها یک 
گزارش مناسبی برای کمیسیون تلفیق 
آماده کرد. لایحه بودجه ســال آینده 

۱۲ آذرمــاه تقدیم مجلس شــورای 
اســامی شد. منابع و مصارف لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۰ کل کشور بیش 
از ۲۴ میلیــون و ۳۵۷ هــزار و ۷۸ 
 میلیــارد و ۹۸۶ میلیــون ریال تعیین

 شده است.

گروه اقتصادی - معاون وزیر راه 
و شهرسازی با اشاره به پروژه های ریلی 
که تا پایان عمر دولت دوازدهم به افتتاح 
می رســند، گفت: امروز از ظرفیت ۱۴ 
هزار کیلومتر در شبکه ریلی کشور بهره 
می بریم و به همین میزان نیز مسیرهای 
ریلی در دست طراحی و ساخت داریم و 
در یک برنامه حداکثر پنج ساله، ظرفیت 
زیرســاختی کل راه آهن کشور دو برابر 
خواهد شد.شهرام آدم نژاد درباره اهمیت 
اتصال ریلی به کشورهای همسایه اظهار 
داشــت: توســعه همه جانبه شبکه و 
حمل ونقل ریلی که یکی از برنامه های 
اولویت دار کشور است، نیازمند برقراری 
اتصال ریلی در مرز مشترک با همسایگان 
و تاش حداکثری برای عمق بخشی به 
این اتصالات در شبکه ریلی داخلی این 
کشورها و فراتر از آن، کشورهای ثالث 
اســت. به طوری که امکان حمل ونقل 
بین المللی و ترانزیت ریلی، به شــکلی 
مؤثر فراهم شــود.وی با تاکید بر اینکه 

یکی از مهمترین اقداماتی که توســط 
این دولت به سرانجام رسید، پروژه راه 
آهن خواف-هرات است، گفت: اتصال 
استان کرمانشاه، همدان، ارومیه و تبریز 
به شــبکه ریلی هم از دیگر پروژه هایی 
هســتند که در ولت یازدهم و دوازدهم 
محقق شدند. پروژه های ریلی دیگری 
هم در دست اقدام است که بهره برداری 
از برخی از آنها تا انتهای سال آینده انجام 
خواهد شد.در زمینه تولید و بهره گیری 
از ناوگان داخلی از ابتدای ســال ۹۹ تا 
امروز ۵۲۱ دســتگاه انواع ناوگان ریلی 
در داخل کشــور تولید و به شبکه ریلی 
ملحق شــده و ظرفیت جابه جایی بار و 
مســافر را به لحاظ کمی و کیفی ارتقاء 
داده شده است.ارزش این ۵۲۱ دستگاه 
بالغ بر هزار و ۳۵۶ میلیارد تومان اســت 
و خوشبختانه نســبت  به سال گذشته 
شــاهد رشــد ۲۰ درصدی در تولید و 
اضافه شدن ناوگان ریلی جدید هستیم.

وی گفت: در روزهــای اخیر از اولین 

لوکوموتیو ساخت شرکت واگن پارس 
در روزهــای اخیر با نام "پارس ۳۳" که 
از شرکت واگن پارس به شرکت "البرز 
نیرو" تحویل می شــود، رونمایی شد. 
راه اندازی مجدد خط تولید لوکوموتیو 
پس از ۱۰ ســال در کشور اثبات می کند 
که کشــور ما دارای ظرفیت و استعداد 
قابل اعتمادی اســت و می تواند بیش از 
ایــن، مورد توجه قرار گیرد. وزارت راه 
و شهرسازی، شــرکت راه آهن و همه 
دستگاه های مسئول کمک خواهند کرد 
تا این خط تولید، با ظرفیت بالا فعالیت 
کند و ناوگان موردنیاز شرکت   های ریلی 
از این طریق تامین شود.معاون وزیر راه 
و شهرسازی با تاکید بر اینکه پروژه های 
گوناگونــی در دســت اجــرا داریم و 
خوشبختانه توانستیم وعده  اتصال پنج 
استان جدید به شــبکه ریلی را محقق 

کنیــم، گفت: در ســال آینده هم چهار 
اســتان دیگر نیز به شبکه ریلی کشور 
متصل می شود. به ویژه خطوطی که برای 
توســعه کریدورهای شمال-جنوب و 
شرق-غرب در دستور کار قرار دارد که 
مهم ترین آن ها پروژه راه آهن چابهار به 
زاهدان است که به صورت مرحله ای تا 
پایان سال آینده این خط به بهره برداری 
خواهد رسید. پنجشنبه هفته گذشته هم 
در مراسم بین المللی خط ریلی خواف-
هرات هم به افتتاح رسید که یک فرصت 
متقابل برای ایران و افغانســتان است تا 
بتواند با اتصال افغانستان به شبکه ریلی 
ایــران، تحولی در میزان جذب ظرفیت 
راه آهــن از بارهای داخلی و بین المللی 
فراهم کند. همچنیــن تکمیل راه آهن 
قزوین-رشــت و اتصال به بنادر انزلی 
و آســتارا در مراحل انتهایی است و در 

دولــت تدبیر و امید بــه افتتاح خواهد 
رسید.آدم نژاد افزود: در خصوص تکمیل 
پروژه رشت- آستارا و تکمیل کریدور 
شمال- جنوب کشور هم کار آغاز شده و 
اراضی دولتی به این امر اختصاص یافته 
و همچنین اراضی که مالکیت خصوصی 
داشت از مردم خریداری شده و در حال 
خریداری هســتیم. امیدوار هستیم این 
پروژه در زمانبندی به ســرانجام برسد. 
همچنین بهره برداری از اتصال چابهار 
به شبکه ریلی کشــور نیز تا پایان سال 
آینده پیش بینی شده است. معاون وزیر 
راه و شهرسازی با بیان اینکه جمهوری 
اسامی ایران باید در توسعه شبکه ریلی 
بیش از پیش ســهم راه آهن را در بحث 
جابه جایــی بار دنبال کند که مســتلزم 
اتصــال به مراکز بار، ایجاد خطوط دوم 
بــرای افزایش راندمان ایمنی و حرکت 

و خطوط جدید اســت، گفت:امروز از 
ظرفیت ۱۴ هزار کیلومتر در شبکه ریلی 
کشــور بهره می بریم و به همین میزان 
نیز مسیرهای ریلی در دست طراحی و 
ســاخت داریم و در یک برنامه حداکثر 
پنج ساله، ظرفیت زیرساختی کل راه آهن 
کشور دو برابر خواهد شد. این یک گام 
بــزرگ و ماندگار اســت که اکثر نقاط 
کشور از خطوط ریلی بهره مند خواهند 
شــد و راه آهن می تواند سهم خود را در 
اقتصاد به صورت شایسته جذب کند و 

مردم نیز از ثمره آن بهره برداری کنند.

گروه اقتصادی -مدیرکل دفتر 
اروپا و امریکای ســازمان توســعه 
تجــارت اظهار داشــت: تجارت با 
اروپا صرفا متنوع ســازی بازارهای 
صادراتی مــا را رقم می زنــد. البته 
پیش تر هم تجارت بــا این اتحادیه 
دستخوش فراز و نشیب بوده است. 
البته تاکید می کنــم این همایش در 
جریان است و بخش های کاربردی 
آن با حضور چشــمگیر شرکت ها به 

ثمر نشسته است.
همایش سه روزه ایران و اروپا 
که قرار بود ۲۴ الی ۲۶ آذرماه بصورت 
وبیناری برگزار شود، به تعویق افتاد. 
این همایش در راستای ارتقای توان 
تخصصی شــرکت های ایرانی برای 

ورود به بازارهای جهانی بود.
بهروز حســن الفت، مدیرکل 

دفتر اروپا و امریکای سازمان توسعه 
تجــارت، در مورد دلیل این موضوع 
اظهار داشت: این درخواست ازسوی 
اتحادیه اروپا و پیرامون برخی مسائل 
غیراقتصادی است. البته این همایش 
کنسل نشده بلکه به تعویق افتاده که 
تاریــخ دقیق آن هنوز تعیین نشــده 

است.
وی ادامه داد: تجارت تابعی از 
فضای فرهنگی و سیاســی است و 
به طبع ما شــرکای خود را بر اساس 
منافع ملی کشور انتخاب می کنیم. در 
مورد این نشســت بخش اصلی که 
تعامل شرکت ها و طرفین اقتصادی 
اســت از مدتی قبل شــروع شده و 
همچنان به پیش می رود. تنها حذف 
چند ســخنرانی رسمی خلل به اصل 

تاش های تجاری وارد نمی کند.

این مقام مســئول تصریح کرد: 
اکنــون تمرکز کشــور بــر تجارت 
با ۱۵ کشــور همســایه و یا توافق با  
اتحادیه هایــی نظیر اوراسیاســت. 
تجارت با اروپا صرفا متنوع ســازی 
بازارهای صادراتی ما را رقم می زند. 

البته پیش تر هم تجارت با این اتحادیه 
دستخوش فراز و نشیب بوده است. 
البته تاکید می کنــم این همایش در 
جریان است و بخش های کاربردی 
آن با حضور چشــمگیر شرکت ها به 

ثمر نشسته است.

گروه اقتصادی - مدیرکل بنادر و 
دریانوردی هرمزگان گفت: برج کنترل 
ترافیک دریایی بندر شــهید رجایی به 
عنــوان مرتفع ترین برج کنترل در حال 
احداث کشــور با پیشرفت فیزیکی ۲۰ 
درصدی در حال انجام است.علی رضا 

محمــدی کرجی ران افزود: برج کنترل 
ترافیک دریایی در حــال احداث بندر 
شــهید رجایی با ۶۲.۲ متر ارتفاع و ۲۰ 
درصد پیشرفت فیزیکی براساس برنامه 
زمانبندی درحال اجراســت.وی ادامه 
داد: عملیات ساخت این برج به صورت 

۲۴ ســاعته و بر اساس برنامه زمانبندی 
تحت نظارت مستقیم واحد مهندسی و 
عمــران  اداره کل و اداره HSE بندر در 
حال پیشروی است. مدیر کل بنادر و دریا 
نوردی هرمزگان با اشاره به مشخصات 
فنی این طرح، ارتفاع این ســازه بتنی را 
۶۲.۲ متر)از تراز روی فونداسیون( عنوان 
کرد و گفت: حجم بتن ریزی این سازه 
۱۲۳۰ متــر مکعب با وزن آرماتوربندی 
۴۲۶ تــن و ضخامت ۷۰ ســانتی متر 
است.  محمدی کرجی ران اضافه کرد: 
این برج دارای ۲ دســتگاه آسانسور پر 
ســرعت بوده که قادر است ارتفاع برج 
را در ۲۸ ثانیه طی نماید.وی احداث برج 
کنترل ترافیک دریایی بندر شهید رجایی 
 VTS را به منظور اســتقرار حوزه های
 ،MRCC،TECHNICAL
ROOM منظــر و فضای های اداری 

مرتبط با امور دریایی عنوان کرد.به گفته 
مدیر کل بنادر و دریانوردی هرمزگان، 
بر اساس پیش بینی های صورت گرفته 
این طرح مهم در خرداد ماه ۱۴۰۱ اتمام و 
مورد بهره برداری قرار می گیرد.با توجه 
به وسعت استان هرمزگان وبرخورداری 
از بنــادر و جزایــر متعــدد همچنین 
موقعیت سوق الاجیشی واستراتژیک، 
مرکــز  VTS ) کنترل ترافیک دریایی( 
بندر شــهید رجایی از حساس ترین و 
پرترافیک ترین  مراکز دریایی کشــور 
و همچنین مرکز MRCC  )جســتجو 
ونجات دریایی( استان هرمزگان بالغ بر 
۶۰ درصد از عملیات های جســتجو و 
نجات دریایی و شــرایط استقرار را در 
پهنه های آبــی و حاکمیتی جمهوری 
اســامی ایران  به خود اختصاص داده 

است.

مدیرکل شیلات هرمزگان خبر داد:
آغاز نصب قفس های پرورش ماهیان دریایی 

با ظرفیت ۵۰۰ تن در بندر صیادی چیروئیه
گروه اقتصادی - مدیرکل شــیات هرمــزگان از آغاز نصب قفس های 
پــرورش ماهیان دریایی با ظرفیت ۵۰۰ تن در بندر صیادی چیروئیه با حمایت 
شیات استان و به همت صیادان و متخصصان استان خبر داد. عبدالرسول دریایی 
افزود: ساخت و نصب این قفس ها توسط مهندسان جوان و به همت صیادان 
هرمزگانی انجام شده است.وی بیان کرد: این مهم که به صورت داخلی و بومی 
انجام شده است عاوه بر جلوگیری خروج ارز از کشور، هزینه های آن نیز نسبت 
به مشابه خارجی با ۵۰ درصد کاهش همراه بوده است.مدیرکل شیات هرمزگان 
با بیان اینکه این طرح موجب رفع کامل وابستگی تامین و نصب سازه های مورد 
نیاز این صنعت از خارج کشور می شود، گفت: رونق، توسعه، آبادانی و اشتغال 
زایی با تکیه بر اقتصاد دریا محور از دیگر دستاوردهای این طرح است.دریایی با 
بیان اینکه هرمزگان با ظرفیت افزون بر ۱۱۳هزار تن بزرگترین و مهم ترین استان 
شیاتی کشور است، ادامه داد: به همین منظور راه اندازی طرح های واگذار شده 
در این حوزه باعث ایجاد اشــتغال افزون بر ۴ هزار نفر، تامین پروتئین دریایی 
مورد نیاز کشور، کاهش فشار بر ذخایر طبیعی آبزیان و استفاده بیشتر از دریا بدون 
هیچگونه برداشت از منابع آب شیرین خواهد شد.بندر چیروئیه در ۶۵ کیلومتری 

غرب بندرچارک و در بخش شیبکوه شهرستان بندرلنگه واقع شده است.

اقتصادی 6

گروه اقتصادی -معاون وزیر راه 
و شهرســازی با بیان اینکه وزارت راه 
و شهرســازی آخرین قیمت ساخت 
مســکن ملی را ۲.۷ میلیــون تومان 
اعام کرده و اظهارنظرهای دیگر نباید 
پوشش رسانه ای داده شود گفت: هر 
سه ماه یک بار در چارچوب پروژه های 
عمرانی کشور، نرخ ساخت تغییر می 
کند؛ زیرا همزمان باید منافع سازندگان 

و متقاضیان لحاظ شود.
محمود محمــودزاده اظهار کرد: 
مســئولیت اعام قیمــت واحدهای 
مسکن ملی با وزارت راه و شهرسازی 

اســت و هرکس دیگر عددی را اعام 
کرد نباید پوشش رسانه ای داده شود. 
وزارتخانه به دنبال عددی است که به 

عنوان پایه در کشور عمل شود.
وی افزود: طبیعی است باید قیمتی 
را تعیین کنیم که ترجیح سازندگان و 
مردم را در نظر داشــته باشد. بین این 
دو به عددی برســیم که به نفع هردو 
بخصوص متقاضیان باشــد. در عین 
حال امکان اجرا هم برای ســازندگان 
هم وجود داشته باشد.معاون وزیر راه 
و شهرســازی با تاکید بر قیمت متری 
۲.۷ میلیون تومان خاطرنشان کرد: عدد 

۲.۷ میلیون تومان بر اســاس فهرست 
بهــا در چارچوب پروژه های عمرانی 
کشور و بر اساس تعدیل سه ماهه دوم 
سال ۱۳۹۹ محاسبه شده است. از ابتدا 
اعام کردیم تعدیلهای سه ماهه ای که 
سازمان برنامه برای طرحهای عمرانی 
اعام می کند مشمول پروژه اقدام ملی 
نیز خواهد شــد. بنابراین سازندگان 
متضــرر نمی شــود و متقاضیان هم 
می دانند در این عدد محاســبه شــده 

ای نفع آنها در نظر گرفته شــده است.
محمودزاده در پاســخ به این ســوال 
کــه چرا از ابتدا قیمت مشــخصی به 
متقاضیان اعام نشــده اســت گفت: 
ضریب تعدیل، موضوعی است که در 
پروژه های عمرانی کشور بر اساس افق 
قرارداد اعام می شود. ما در پروژه ها دو 
راه داریم؛ یکی اینکه قرارداد را با عدد 
خیلی بالایی ببندیم که ریسک افزایش 
قیمتهــا را در درون آن ببینیم. این یک 

ریسک برای سازنده و متقاضی است. 
وی تصریح کرد: شــیوه دوم، اطمینان 
پیدا کردن است. بدین صورت که اعام 
می کنیم قرارداد بر اساس تاریخی که 
بســته می شود بر اســاس قیمت روز 
خواهد بود. اگر قیمتهای اصلی که در 
ضرایب تعدیل مــی آید در این دوره 
تغییر پیدا کرد، قیمت اعامی نیز تغییر 
می کند و به روز می شود؛ زیرا باید باید 
شرایط سازنده را در نظر گرفت؛ زیرا 

اگر قیمت مصالح ساختمانی بیشتر شد 
یا باید از خودش هزینه کند یا پروژه را 
تعدیل کند. پس برای اینکه طرفین به 
اطمینان برسند که رعایت مصالح هر 
دو صورت گرفته، قانون گذار موضوع 

تعدیل نرخها را پیشنهاد می دهد. 
بــه گفته محمــودزاده، ضریب 
تعدیل مستند به افزایش یا حتی کاهش 
قیمت است که البته به ندرت اتفاق می 
افتد. ممکن است افزایش جزئی وجود 

داشته باشد ولی این سوپاپ اطمینانی 
برای طرفین قرارداد و معامله اســت. 
شــهریوماه ۱۳۹۸ طرح اقــدام ملی 
مسکن با حضور رییس جمهور کلنگ 

زنی شد. 
اولین واحدها از این پروژه ۴۰۰ 
هزار واحدی به تعداد ۱۱ هزار و ۵۶۰ 
واحد در روز یکــم آبان ماه ۱۳۹۹ به 
دستور رئیس جمهور افتتاح شد. این 
پروژه از طریق آورده متقاضیان و ۱۰۰ 
میلیون تومان وام بانکی با نرخ سود ۱۸ 
درصد ساخته می شود. آورده متقاضیان 
در مرحله اول حدود ۴۰ میلیون تومان 

است. میانگین قیمت این واحدها در 
کل کشور طبق آخرین برآورد از هزینه 
های تابستان ۱۳۹۹ به متری ۲.۷ میلیون 
تومان می رسد. ثبت نام مرحله اول به 
پایان رسیده و متقاضیان واجد شرایط 
برای بارگــذاری مدارک خود باید به 
سامانه tem.mrud.ir مراجعه کنند. 
مهلت بارگذاری مدارک  و افتتاح 
حســاب، پایان مهر ماه اعام شده بود 
که تا پایان آذرماه تمدید شده است. در 
صورت  عــدم واریز وجه یا انصراف 
متقاضیان اولیه، افرادی از لیست رزرو 

جایگزین آنها می شوند.

گروه اقتصــادی- بزرگ ترین 
ســایت پــرورش میگوی ایــران در 
مجاورت با ســواحل چارک در غرب 
استان هرمزگان در مساحتی به وسعت 
۲ هــزار هکتــار ) ۶۴۰ اســتخر ۱.۸ 

هکتاری( در دســت احداث است که 
مراحل پایانی عملیات اجرایی را طی 
 می کند و برای ساخت آن تاکنون بیش 
از ۶۰۰ میلیارد تومان هزینه شده و بیش 
از ۴۰۰ میلیارد تومان دیگر در راه است.

این سایت عظیم پرورش میگو از 
ویژگی های منحصربفردی برخوردار 
است که آن را در کشور متمایز ساخته 
و یــک الگوی منحصربفرد از فعالیت 
بخــش خصوصی در این حــوزه را 

به جلوه نهاده اســت بــه گونه ای که 
بــرای احداث آن بیــش از ۱۴ میلیون 
مترمکعــب خاک بــرداری صورت 
گرفتــه و بیش از ۱۰ هــزار مترمربع 
ساختمان های مدیریتی و کارگری در 

آن احداث شده است.
تأمین لارو سالم و مطمئن، ایجاد 
یک مرکز تکثیــر لارو به ظرفیت ۲.۴ 
میلیارد قطعه در سال را در دل این پروژه 
با وســعت ۲۷ هکتار ضروری ساخته 
است که در ۱۶ سوله با مساحت بیش 

از ۲۴ هزار مترمربع صورت می گیرد.
اشتغال 2000 نفری پایدار

با بهره برداری از رنجیره کامل این 
پروژه بزرگ، بیش از ۲ هزار نفر شغل 
مســتقیم و پایدار برای ساحل نشینان 
ایجاد می شود و جالب این که بدانید با 
بهره برداری از این مجتمع در فاز نهایی، 
در هر بار برداشت میگو در این مجتمع 
به  بیش از ۲۵۰ تریلی یخچال دار برای 
حمل محصــول تولیدی این مجتمع 

عظیم نیاز است.

تــدارک ویژه بــرای تولید 
صفر تا صد میگو از پرورش لارو 
تا کارخانه فرآوری و بسته بندی
محمــدی سرپرســت کارگاه 
شــرکت جنوب تدارک در این زمینه 
اظهار کرد: این مجتمع عظیم پرورش 
میگــو و آبزیان دریایی مشــتمل بر 
مرکز تکثیر لارو ماهی و میگو، سایت 

پرورش ۲۰۰۰ هکتاری، پرورش ماهی 
در قفس، کارخانه خــوراک آبزیان و 

کارخانه فرآوری و بسته بندی است.
تاسیســات پمپــاژ آب در 

دهانه ورودی آب دریا
از ویژگی های خاص این مجتمع 
عظیم، آن اســت کــه از صفر و تا صد 
پرورش ماهی و میگــو در درون این 
مجتمع انجــام می گیرد و دیگر نیازی 
برای انتقال سخت و پرهزینه لارو میگو 
و مواد غذایی مورد نیاز برای پرورش 

میگو به آن وجود ندارد.
تمامــی  پیش بینــی 

زیرساخت های مورد نیاز
وی در این بــاره نیز عنوان کرد: 
تمامی زیرساخت های مورد نیاز شامل 
تکمیل زنجیــره تولید از تولید لارو تا 
فــرآوری و بســته بندی در درون این 
مجتمع صورت می گیرد و برنامه ریزی 
شــده تا حتی نیاز به خــوراک دان به 
منظور فرآوری جهت مصرف آبزیان 
نیز در درون این مجتمع صورت گیرد.

زمان برداشت
به گفتــه محمــدی، پیش بینی 
برداشت میگو در این سایت عظیم هر 
۱۰۰ تــا ۱۲۰ روز معادل بیش از ۵۴۰۰ 

تن برآورد شــده است که باید تمامی 
تجهیــزات و امکانات مورد نیاز برای 
برداشت این حجم از میگو و فرآوری 
و بسته بندی فوری آن و سپس انبار آن 

در سردخانه های ویژه در درون همین 
مجتمع صورت گیرد.

اولین در کشــور به شیوه 
پمپاژ مرکزی

این مجتمع، اولین سایت پرورش 
میگو با ایستگاه پمپاژ مرکزی در کشور 
است که قادر است تا در هر ثانیه ۳۳ هزار 
لیتر آب دریا را از طریق کانال آبرســان 
اصلی پمپ کند. ایســتگاه پمپاژی که 
دارای ۳۲ شــمع بتنی به قطر ۱.۲ متر و 
عمق ۳۴ متر است. از سوی دیگر برای 
تأمین برق مورد نیاز این مجتمع عظیم ۸ 
عدد ترانس ۱۰۰۰ کاوا، برق مورد نیاز 
بخشی از این سایت را تأمین می کنند. 
نکتــه آن که فقط برای احداث ســازه 
ایســتگاه پمپاژ و تأسیسات مجاور آن 
بیش از ۲۰ هزار متر مکعب بتن ریزی 

انجام شده است.
هکتاری   1.8 اســتخرهای 
به همراه 131 کیلومتر مســیر 
اصلــی و فرعی برای تردد میان 

استخرها
برای دسترســی مطلوب به هر 
کــدام از اســتخرهای این مجتمع نیز 
در مجمــوع ۱۳۱ کیلومتر جاده اصلی 
و فرعی دسترســی ایجاد شده است. 
همچنین برای تأمین ۱۵ مگاوات برق 
مورد نیاز این مجتمع، ۴۷ کیلومتر خط 
انتقال فشــار ضعیف و متوسط ایجاد 
شده اســت که در نوع خود در کشور 

بی نظیر است.
ضرورت حمایت همه جانبه 
مســؤولان برای به ثمر رسیدن 

این پروژه عظیم
تلفیقی از حمایت های قضایی، 
دولتی و اجرایــی در انجام این پروژه 

ســبب شــده تا این مجتمع عظیم که 
نگینــی از انجــام پروژه های بخش 
خصوصی در کشــور بشمار می رود 
بتواند به مراحل نهایی رســیده و کار 
تولید را تا پیش از پایان سال آغاز کند. 
بی شــک با نوپا بودن صنعت پرورش 
میگو در کشورمان و گستردگی انجام 
پروژه های اینچنینی در کشور، تنوعی از 
مشکات و مسائل از حقوقی تا اجرایی 
و ... در مسیر اجرای این پروژه ها قرار 
می گیرد که جز با همراهی مســؤولان 
عالی قضایی اســتان و مدیریت عالی 

اجرایی استان میسر نیست. 
عــزم بلنــدی کــه در عمــل 
 نیــز تاکنــون بــه منصــه ظهــور 
درآمده است. نگاه مثبت دستگاه قضا 
از تولیدگران واقعی که زحمت فراوان 
ســاخت چنین پروژه های عظیمی را 
آنهم در شرایط سخت اقتصادی کنونی 
بر عهــده گرفته اند، جلوه ای از امید به 
ادامــه به کار را در میــان دیگر فعالان 
بخش خصوصــی واقعی برای به ثمر 

رساندن پروژه ها نوید می دهد. 
این پروژه و دیگر پروژه هایی از این 
دست افق روشنی از تولید دریامحور 
را نوید می دهند که توفیق آنها می تواند 
امیــد را در دل دیگر بخش های مرتبط 
بــا این حوزه تقویت کرده و اشــتغال 
عظیمی را برای ساحل نشینان رقم زند. 
از ســوی دیگر ایــن پروژه ها با 
حجم وسیعی از تولید دانش و تجربه 
برای فعالان این بخش همراه هســتند 
که می توان آن را به سواحل مکران نیز 
گسترش داد و کشور را به سوی تأمین 
سالانه ۱ میلیارد دلار درآمد ارزی از این 

محل رساند.

بزرگ ترین سایت پرورش میگوی ایران با سرمایه گذاری بیش از یک هزار میلیارد تومان توسط بخش خصوصی در مساحت 2هزار هکتار در مجاورت بندر چارک در حال احداث است 
که قادر است سالانه 11 هزار تن میگوی صادراتی تولید کند.

بزرگ ترین سایت پرورش میگوی ایران کجاست؟

سرمایه گذاری هزار میلیاردی 
بخش خصوصی بندر چارک در پرورش میگو
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ایــن پروژه و دیگر پروژه هایی از این دســت افق روشــنی از 
تولیــد دریامحور را نویــد می دهند که توفیــق آنها می تواند 
امیــد را در دل دیگــر بخش هــای مرتبط با این حــوزه تقویت 
کرده و اشــتغال عظیمــی را برای ساحل نشــینان رقم زند. از 
ســوی دیگر این پروژه هــا با حجم وســیعی از تولید دانش و 
تجربــه برای فعالان این بخش همراه هســتند کــه می توان آن 
را به ســواحل مکران نیز گســترش داد و کشــور را به ســوی 
تأمین ســالانه 1 میلیارد دلار درآمد ارزی از این محل رســاند.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

قیمت مسکن ملی هر سه ماه یکبار تعدیل می شود

معاون وزیر راه و شهرسازی  :

ظرفیت ریلی کشور در برنامه پنج ساله به دو برابر می رسد

مدیرکل دفتر اروپا و امریکای سازمان توسعه تجارت:

تمرکز تجارت کشور با ۱۵ کشور همسایه و اوراسیا  است
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان:

برج کنترل ترافیک دریایی بندرشهید رجایی ۲۰ درصد پیشرفت دارد

رییس سازمان برنامه و بودجه کشور:

از نظرهای مشفقانه  برای بهبود بودجه استقبال می کنیم


